



လံာ်ဘိးဘၣ်ရၢလီၤဘၣ်ဃးတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်ပၢ်ဖျါလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ပိာ်မုၢ်မုၢ်နံၤ လၢကညီပိာ်မုၢ်မုၢ်ကရၢ

“တၢ်ထံသိးတုၤသိးလၢပုၤကိးဂၤအဂီၢ်”

စသီမးရူး, ၂၀၂၀နံၣ် လၢတၢ်ဟံၣ်နီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ပိာ်မုၢ်မုၢ်နံၤအဖီခိၣ်, ကညီပိာ်မုၢ်မုၢ်ကရၢ အိၣ်ဒီးတၢ်သးမုၢ်လၢကဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးတၢ်ထုးထီၣ်ရၢလီၤပလံာ်ပၢ်ဖျါလၢတၢ်ကိးအိၣ် “မၤသံယၤလၢအဝဲသ့ၣ်အလီၤ” လၢအမ့ၢ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါဘၣ်ဃးကညီပိာ်မုၢ်မုၢ်သဝီသးပုၢ်သ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ဂၤလိာ်အိၣ်မူတၢ်သ့တုၤတၢ်အတၢ်လဲၤခိၣ်ဖျါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟံၣ်ဖျါအံၤပၢ်ဖျါထီၣ် ပိာ်မုၢ်မုၢ်သဝီသးပုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢ အလီၤသ့ၣ်ပိာ်သးဝးတဖၣ်လၢကညီကိးစဲၣ်အပူၤ လၢအမ့ၢ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢဟ့ၣ်လီၤအသးလၢအလီၤလိာ်လီၤလးလၢ တၢ်ဒီးသဒၢအပူၤတဝၢတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်ပိာ်မုၢ်မုၢ်နံၤတဖၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်အပူၤအသိး, ကညီသဝီသးပုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးမူဒါလၢ အတၢ်တၢ်ဒီးအိၣ်တဖၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဝဲလၢအိၣ်ဒီးသူးသ့ၣ်လၢကပီၤဒီးတၢ်သ့ၣ်န့ၣ်သးန့ၣ်အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. တနံၣ်အံၤဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ပိာ်မုၢ်မုၢ်နံၤအတၢ်ကစီၣ်ခိၣ်သ့ၣ်မ့ၢ် “တၢ်ထံသိးတုၤသိးလၢပုၤကိးဂၤအဂီၢ်” အသိး, ပဝဲကညီပိာ်မုၢ်မုၢ်ကရၢတနံၤအံၤ, ဒီးကိးနံၤဒဲးပအဲၣ်ဒီးယုထီၣ်တၢ်ထံသိးတုၤသိးလၢပုၤကိးဂၤဒဲးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢပပုၤတဝၢအပူၤ ပိာ်မုၢ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဝဲဒ်ဒီး တၢ်ဆဲးတၢ်လၢအတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်လၢအယံာ်အထၢလၢစ့ၢ်ယာ်ဝဲပုၤတဝၢတၢ်ထံၣ်သံလၢပိာ်မုၢ်မုၢ်တဖၣ်အဖီခိၣ် ဒ်အမ့ၢ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢ ကဘၣ်ဟံးန့ၢ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲလီၤလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်သနာ်က့, လံာ်ပၢ်ဖျါတဘၣ်အံၤပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲရဲရဲလၢ ပိာ်မုၢ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်တအိၣ်ဒီးတၢ်ဒဲးဝဲဒီးဝီလၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးတဖၣ်အဖီခိၣ်ဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်အသးသမူအိၣ်ဝဲလၢတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘိၣ်အကတီၢ်အခါဒၣ်လဲာ်ဘၣ်. တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဆီလီၤလၢအအိၣ်လၢကညီကိးစဲၣ်အပူၤတဖၣ်အါတက့ၢ်ဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲဒီးလုာ်ဘၢအိၣ်လၢပိာ်ခွါတဖၣ်အယံာ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအအိၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲတဖၣ်မ့ၢ်ဝဲပုၤတဝၢတၢ်ထံၣ်ထဲတကပၤဒီးန့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်လၢအမ့ၢ်အတီကအိၣ်လၢ ကိာ်ပယီၤပုၤအဂီၢ်တၢ်ကဘၣ်ဒိကန့ၣ်ဝဲပုၤကိးဂၤဒဲးအကလုာ်န့ၣ်လီၤ. ပိာ်မုၢ်မုၢ်တဖၣ်အတၢ်လဲၤခိၣ်ဖျါတဖၣ်ဒ်ပုၤဘၣ်ကိဘၣ်ခဲ, ပုၤလီၤအိၣ်ကမ့ၢ်, ပိာ်မုၢ်မုၢ်လၢအက့အကွၢ်, သဝီသးပုၢ်, ပုၤလၢအတုၤဘၣ်သ့ၣ်ထံးမုၢ်ခွါတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးယုာ်ဒီးတၢ်အိၣ်မူအတၢ်လဲၤခိၣ်ဖျါလၢအဂုၤအဂၤတဖၣ်အံၤကကဲထီၣ် တၢ်ထံၣ်လၢအရူဒိၣ်တဖၣ်လၢပိာ်မုၢ်မုၢ်ခၢၣ်စးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီသးပုၢ်မုၢ်မုၢ်တဖၣ်အါဂၤ လၢပတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘၣ်အံၤအပူၤပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲ အဝဲသ့ၣ်အတၢ်လဲၤခိၣ်ဖျါတဖၣ်လၢ အတၢ်တၢ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါလၢန့ၣ်ဆၢၣ်ဟ့ၣ်အိၣ်တဖၣ် ဘၣ်ဆၢၣ်တၢ်အံၤတမၤဟးဂီၤအဝဲသ့ၣ်အသးသဟီၣ်ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ်လၢ တၢ်ဘျါရူဝဲတၢ်သဘံၣ်သဘၣ်တၢ်တဲက့ၤယုက့ၤဖိတဖၣ်လိာ်ဘၣ်ဝဲ တၢ်တဲက့ၤတၢ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢ အဂံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်ဒီး တၢ်ဆိကမိၣ်တၢ်လၢ အချ့တဖၣ်လၢတၢ်မၤတၢ်တၢ်ပိာ်ဝဲသကိးလၢအပတီၢ်ခဲလၢာ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပဝဲညီပိာ်မုၢ်မုၢ်ကရၢပသ့ၣ်ညါလၢဒ်သိးပကတုၤဆူမုၢ်ခွါတၢ်ထံသိးတုၤသိးအဂီၢ်ပကဘၣ်လဲၤဒဲးတၢ်ဖးယံာ်ညါ န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်သနာ်က့, ပအိၣ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤပသးလၢကဆဲးမၤသကိးတၢ်ဒီးပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါအဂုၤအဂၤတဖၣ်လၢတၢ်ကဒုးအိၣ်အါထီၣ်တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲတဖၣ်လၢတၢ်ကတၢ်ပိာ်ဝဲသကိးတၢ်ဒီးသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အကံၢ်အစိတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်နီၢ်နီၢ်တခါ ပဖိတၢ်တဖၣ်ကကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်အသးကသ့အခါဝဲလၢ ပိာ်မုၢ်မုၢ်ဒီးပိာ်ခွါတဖၣ်မၤသကိးတၢ်ဒ်သိၣ်မ့ၢ်တဖၣ်အသိး လၢကသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်တီတၢ်တြၢဒီးတၢ်ဒုးသ့ထီၣ်ဘၣ်ထီၣ်တၢ်လၢကိာ်ပယီၤအပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပအိၣ်မူဘၣ်အကတီၢ်ဝဲလၢပတုၤဘၣ်လၢတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်, ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်ပုၤယုာ်ဒီးပိာ်မုၢ်မုၢ်ခွဲးယာ်တဖၣ် အိၣ်စီၤစုၤယံာ်မးလၢကိာ်ပယီၤပုၤအခါန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးမုၢ်ဒိၣ်အံၤဆဲးမၤဒဲးဝဲ, တၢ်တတီတတြၢတဖၣ်လၢ အထီၣ်ပုၤကမ့ၢ်ဖိတဖၣ်လၢကညီကိးစဲၣ်ဒီးသကုၤကိာ်ပယီၤဒီးဘၣ်ပၢ်တုၤလၢကိာ်က့ၣ်တဲာ်-ကိာ်ပယီၤကိာ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. တယံာ်တမီၢ် ဒဲးဘၣ်အခါဒၣ်လဲာ်တၢ်ဒုးတၢ်ယာ်ကဲထီၣ်လၢမုၢ်တြၢကိာ်ရၢၣ်အပူၤလၢအမၤဆူၣ်ဝဲထံဖိကိာ်ဖိသၢကထီၣ်ဘျဲယုာ်ယုာ်လၢဘၣ်ယုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးခိၣ်ဖျါလၢပယီၤသုးမၤဝဲတၢ်တုၤဒိၣ်ထီၣ်ကျဲအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲအယံာ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲလၢဖုၤတြၢအါရံၤထီၣ်သီအခါလံၤ

လံာ် ဟံာ်ဖိယိဖိကဗျာ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်မၤဆူၣ်အီၤလၢကဘၣ်ယုၢ်ပူၤဖျဲးထီၣ်အသးလၢပယီၤသးမုၢ်တၢ် ခးလီၤ ကျိဖိ ဒီး ကျိဖး ဒိၣ် လၢ ကဗျာ်အိၣ်တၢ်လီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်အိၣ်သးတခါအံၤမ့ၢ်တကတၢ်ဘၣ်န့ၣ်ပိာ်မုၢ်တဖၣ်တမ့ၢ်လၢကအိၣ်ဘၣ်လၢတၢ်ပူၤဖျဲးအပူၤနီၤ တဘျီဘၣ်.

တနံၤအံၤ,ဒ်အမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒ်ဘၣ်ပိာ်မုၢ်မုၢ်နံၤဒီးဒ်ကိးနံၤဒဲးအသိး,ကညီပိာ်မုၢ်ကရၢသ့ၣ်ညါပာ်ပနီၣ်ကယံၢ်မ့ၢ်တၢ်အရူၤဒိၣ်တဖၣ်လၢ ပိာ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဟ့ၣ်ခိၣ်ဟ့ၣ်နီၤလီၤဒီးမၤတ့ၢ်ဝဲတဖၣ်ခဲလၢန့ၣ်လီၤ.ပအာ်လီၤပသးလၢပကဆဲးမၤဝဲ တၢ်တဲန့ၢ်ခဲးတၢ်ဒ်သိးပိာ်မုၢ် အါဂၤကကဲထီၣ်ခၢၣ်စးလၢတၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအပူၤဒီး ယုၢ်ထီၣ်ဆူထံဂုၤကီၢ်ဂၤပုၤတဝါတဖၣ်အအိၣ်လၢကအိၣ်ဒီးတၢ်ဆိကမိၣ်ဒိၣ်ဒိၣ် ယိာ်ယိာ်လၢ ကဟ့ၣ်တၢ်ဆိၣ်သနံးဆူ ပယီၤပဒိၣ်အအိၣ်ဒ်သိးကစိာ်ကဖိထီၣ်က့ၤပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပုၤကိးဂၤဒဲးအဂီၢ် န့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ်မၤသကိးယုာ်တၢ်တပူၤယီၤန့ၣ်, ခါဆူညါပကတုၤဆူ ပတၢ်ပညိၣ်ဖိတၢ်ဖဲပုၤနီၢ်တဂၤဒၣ်ဝဲစုာ်စုာ် ကအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်တုၤ သိးထဲသိး, ကမုၢ်လၢသးခုဘၣ်တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ဒီးတၢ်တီတၢ်တြၢ်,ဒီးခါဆူညါပပုၤတဝါဒီးပုၤတဝါကိးဖုဒဲးက အိၣ်မူဘၣ်တၢ်အိၣ်မူ လၢအအိၣ်ဒီးသူးသ့ၣ်လၢကပီၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆဲးကျိး-

- ၁)သရၣ်မုၢ်အဲလုးစံ +၆၆၉၈၈၁၄၃၂၉၄ (ပယီၤကျိာ်,ကညီကျိာ်)
- ၂)သရၣ်မုၢ်ဝါခုၣ်ဆုံ +၆၆၈၆၁၁၈၂၂၆၁ (ကိၤလၢဝါကျိာ်)
- ၃)သရၣ်မုၢ်ဒါမုၢ် + ၆၆၈၇၂၀၄၉၀၆၅ (ကညီကျိာ်)